

R E F E R A T

24. februar 2025
Rune Frimann Larsen
Miljø og Natur

2. følgegruppemøde – Grøn Trepert i Slagelse Kommune

Referent

Rune Frimann Larsen

Mødetitel

17. februar 2025

Mødedato tid

Slagelse Rådhus

Mødested

Peter Melchior (VKST), Jens Henrik Madsen (VKST), Ib Larsen (DN), Jørgen Grüner (Slagelse Kommune), Anne Bjergvang (Slagelse Kommune), Henrik Birch (Envafors), Jesper Schlüter (Slagelse Kommune), Thorkild Lauridsen (Slagelse Kommune) og Rune Frimann Larsen (Slagelse Kommune)

Deltagere

Bemærkning

Referat:

Velkommen og status på arbejdet med Grøn Trepert

Jørgen Grüner bød velkommen og fortalte om hvor arbejdet med den lokale trepart ligger nu. Han orienterede om de møder, der nu er indkaldt til via fællessekretariatet. Første møde i den lokale treparts politiske gruppe afholdes i Næstved d. 20. februar.

Rune Frimann Larsen fortalte om det arbejde, der er sat i gang i de øvrige grupper. Herunder teknikergruppen og den administrative implementeringsgruppe.

Rune orienterede om status på invitation til lodsejermøde d. 26. marts 2025. Rune lagde derefter op til en fælles drøftelse af programmet.

Drøftelse om Lodsejermødet den 26. marts 2025

Der var bred enighed om, at det er vigtigt, at der bliver givet en tryghed for processen for dem, der potentielt har arealer i spil. Den skal beskrives tydeligt i den indledende velkomst.

Titlen på mødet ændres til "Informationsmøde om grøn trepart – kom og hør hvordan vi gør det i Slagelse Kommune".

Det er vigtigt, at formålet med mødet: Der skal en "nu-går-vi-i-gang-stemning" på mødet og ikke bare kritik. Dvs. deltagerne skal favnes konstruktivt og med respekt. Den enkelte lodsejer skal føle sig grebet, og have en fornemmelse af hvad der nu sker.

Det er også vigtigt at få kommunikeret hvad der sker, hvis lodsejerne sætter sig på hænderne. Så træder markregulering i kraft og muligheden for erstatning forsvinder. Jørgen lagde op til, at det kunne være godt hvis det fælles budskab formidles fra VKST.

Der blev drøftet kommunikation forud for mødet, som bør indeholde dialog med den lokale presse, formidling på Facebook og kommunens hjemmeside.

Rune fortalte, at invitationerne sendes via eboks til alle lodsejere. Der var bred enighed om, at invitationen skal være åben for alle, så den lægges også på kommunens hjemmeside og sendes til VKST, DN og NST, så den også kan formidles i disse kanaler.

Der var et ønske om at kunne opsamle og dele viden før og efter mødet. Der skal laves et sted på hjemmesiden, hvor al information lægges op.

Mødets afvikling blev drøftet. Slagelse Kommune arbejder videre med designet. Det centrale er, at alles perspektiver bliver givet taletid, og at der bliver mulighed for dialog i salen.

Der skal gives signal om, at der vil være en fast kontaktperson – navne som man kan tage kontakt til. Det gælder både hos kommunen, VKST, DN og Naturstyrelsen. Den lokale følgegruppe præsenteres også på mødet.

Der skal gives en melding om hvad der sker efter mødet – hvad er næste skridt. Det kunne være en model med mere lokale møder opdelt efter delvandomplande eller potentielle projekter.

Anne Bjergvang bemærkede, at det er vigtigt at huske "naturens perspektiv" – kan DN have et kort indlæg?

Det blev aftalt, at der i programmet afsættes taletid til de forskellige parterers perspektiver.

VKST bemærkede, at det primære at få italesat på mødet, at der skal laves vådområder (Søren Madsen i Næstved skulle være dygtig), der skal tages lavbundslande ud, og der skal tages områder ud til urørt skov.

Der er enighed om at orientere om MARS på mødet uden, at det bliver for teknisk. Der gives en kort introduktion og vise et eksempel fra konkrete lodsejere, som er blevet involveret på forhånd.

Envafors skal præsenteres som en del af panelet. Henrik Birch fortæller, at Envafors er naturlige at tænke ind som en del af løsningen nogle steder.

Øvrige bemærkninger

Hvordan "fanger" man de folk som ikke er "udpeget" på kortene, men som godt kunne tænke sig at få et areal med i et tilstødende vådområde. Det skal afklares.

Anne foreslog at der laves referater af følgegruppemøderne og de lægges på kommunens hjemmeside. Det var der enighed om.

Der er fastsat måltal for kvælstof for hvert enkelt vandopland. Dvs. der skal tegnes projekter som opfylder måltallet, og det anbefales at finde en del ekstra tons kvælstof for at have en buffer.

Jørgen redegjorde for forskellen mellem denne lokale følgegruppe og den lokale trepart og beslutningsdygtigheden i sidstnævnte.

Det skal afklares hvordan Tude Å-projektet tæller med i tråd med øvrige vandløbsprojekter herunder Gudum Å.

Skovrejsningsprojekterne skal undersøges om de tæller med i grøn trepart – og i sammenhæng skal det undersøges om grundvandsbeskyttelserne kan samtænkes.

Der planlægges nyt følgegruppemøde lige efter Informationsmødet, onsdag den 2. april, kl. 18.00 (Efter KMU).